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تــلـویــزیــون 10فرهنگوهنر
روبــهرو

علــی میــرمیــرانــی از خریــد امتیـاز 
یــکــی از رمــان های خــود تــوســط 
محمـدرضــا تخت کشیان برای اقتبــاس و 
ساخــت یــک سریــال طنــز خبــر داد. 
علی میرمیرانی نویسنده و فیلم نامه نویس از 
وضعیت فروش کتاب هایش در بحران کرونا 
سخن گفت. وی بیان کرد: روزهای کرونا به 
بازارنشر صدمه زده و کتابفروشی ها دائم بسته است. خدا را شاکرم که 
با وجودی که فضا برای خریداری کتاب سخت و غیرهموار است اما 
کماکان اقبال وجود دارد و حتی برخی آثارم اخیر به چاپ های جدید 
رسیده اند. وی ادامه داد: اخیرا چاپ نوزدهم کتاب »چقدرخوبیم ما« 
منتشر شد. همچنین کتاب »دری وری« از مجموعه سه رمان »هردم 

بیل« نیز در همین بهار به چاپ ششم رسید.
 »قصه های مجید« با اقبال مواجه شد

میرمیرانی که در سال های اخیر در حوزه نگارش فیلمنامه هم 
و مجموعه های نمایشی هم فعالیت داشته است درباره اینکه چرا 
کمتر اقتباسی از کتاب ها در حوزه تولید صورت می گیرد، گفت: 
اقتباس در ایران خیلی کم است همان اقتباس های اندکی هم 
که صورت می گیرد در حوزه سینماست و در سریال سازی بسیار 
انگشت شمار بوده است. در صورتیکه در جهان آثار اقتباسی 
بسیاری ساخته می شود و حتی در آکادمی اسکار یک اسکار را 
برای فیلمنامه اقتباسی به صورت مجزا قرار می دهند و دلیلش 
همین است که از پتانسیل ادبیات استفاده شود. وی با اشاره به 
سریال های معدودی که با استفاده از اقتباس ساخته شده است، 
افزود: دایی جان ناپلئون حدود ۴۵ سال پیش ساخته شده است و 
سریال »قصه های مجید« که برای کودکان ونوجوانان ساخته شد از 
معدود آثار در این حوزه است. »قصه های مجید« اثر مرادی کرمانی 
که کیومرث پوراحمد آن را ساخت و به نظرم خیلی کار هم موفقی از 
آب درآمد. این سریال با اقبال مواجه شد و بازپخش هم داشته است 

اما در حوزه سریال دیگر سمت اقتباس های این چنینی نرفتیم.
 معیار تلویزیون با ارشاد متفاوت است 

میرمیرانی درباره اینکه چرا در این سال ها تهیه کنندگان یا 
کارگردانان کمتر سراغ ساخت آثار اقتباسی رفته اند، توضیح داد: 
ابتدا باید به پروسه انتخاب یک طرح اشاره کنم. وقتی طرحی به 
تهیه کننده ای ارائه می شود تهیه کننده می بیند، می پسندد و اگر 
کار تلویزیونی باشد از کانال های موردنظر می گذرد تا به تصویب 
برسد و بعد نوشته شود و به تولید برسد. اگر هم مربوط به شبکه 
نمایش خانگی باشد کمی روند آن متفاوت و مشکلات تصویب 
طرح کمتر است منتها مساله این است که معیار ساخت آثار در 
تلویزیون متفاوت با مجوزهای وزارت ارشاد است. به عبارت دیگر 
کتابی را که وزارت ارشاد مجوز انتشارش را می دهد و با قوانین 
داخلی هم نوشته شده است وقتی قرار است به سریال تلویزیونی 
تبدیل شود مجوز نمی گیرد چراکه خطوط قرمز تلویزیون با ارشاد 
فرق می کند. وی با اشاره به اینکه این رمان ها برای اقتباس در 
شبکه خانگی هم استفاده نمی شوند، افزود: نکته ای را می خواهم 
بگویم که امیدوارم به کسی برنخورد، رمان هایی هستند که اتفاقا 
قصه های چفت وبست دارتری از یک طرح اولیه فیلمنامه دارند 
اما در شبکه خانگی هم راهی ندارند و دلیل عمده تر این است 
که بخشی از تهیه کنندگان ما کتاب نمی خوانند و برای همین 

شناختی هم نسبت به این آثار ندارند.
 اقتباس از رمان »هردمبیل«

میرمیرانی به اقتباس از یکی از آثار خودش اشاره و عنوان 
کرد: به تازگی محمدرضا تخت کشیان رمان سه گانه مرا با نام 
»هردمبیل« خوانده است و با من صحبت کرد تا از آنها سریال 
بسازد و بر این اساس امتیاز رمان را هم از نشر چشمه خریداری 
کرد. این سه گانه با اقبال خوانندگان روبه رو هم شده بود اما برای 
خود من سوال شده بود که چه شد او سراغ اقتباس از این کتاب ها 
آمده است که پاسخش این بود که »وقتی فردی طرحی می آورد 
نمی دانم خروجی آن، چه خواهد شد اما وقتی سه جلد رمان 
می خوانم کل قصه را اعم از کاراکترها، خرده داستان ها و فضای 
آن متوجه می شوم«، نگاه این تهیه کننده به طورکلی نسبت به 
کتاب و اقتباس از آثار ادبی حرفه ای بود و خودش هم به طرز 
حیرت انگیزی کتاب می خواند و همین نگاه در اقتباس از کتاب ها 
باید در میان دیگر تهیه کنندگان هم باشد. وی با اشاره به اینکه 
تلویزیون چندان پیگیر اقتباس نیست؛ عنوان کرد: سال گذشته 
بنا بود مسعود صفوی تهیه کننده تلویزیون از روی کتاب یکی از 
نویسندگان مطرح کشور که جایگاه خوبی هم در میان دستهژ بندی 
نویسندگان مورد اطمینان و ارزشی تلویزیون دارد اقتباسی انجام 
دهد و من فیلمنامه آن را بنویسم. البته پیشنهاد دادم به لحاظ 
تصویر و درام یکی دیگر از کتاب های همان نویسنده انتخاب شود 
و با خود نویسنده هم جلسه ای برگزار شد با این حال به خروجی 
نرسید چون طبیعتا تلویزیون باید امتیاز رمان را می خرید اما 
پیگیری نکرد. این نویسنده اضافه کرد: به طور مثال خود من 
رمانی به نام »شولا« دارم که به گمانم از آن یک سریال مناسبتی 
محرمی درمی آید و خودم می دانم کدام کار پتانسیل بیشتری برای 
تصویری شدن دارد. این برنامه ساز در پایان گفت: رفتن به سمت 
اقتباس کار درام را قوی تر می کند و اتفاقا الان همه از ضعف های 
درام ها می نالند یعنی اگر با تهیه کننده، کارگردان، بازیگر و… 
صحبت کنید نبود فیلمنامه های غنی و منجسم را مشکل می دانند. 
در شوراهای فیلمنامه ها هم به طرح های هفت یا هشت صفحه ای 
بسنده می شود که درنهایت نمی دانید چه خواهد شد اما رمان ابتدا 

و انتها و شخصیت ها و فضای آن مشخص است.

کمند امیرسلیمانــی عنوان کرد که فرم چهره اش 
برای نقش های مثبت مناسب تر است و خودش هم 
نقش های مثبت را ترجیح می دهد اما اگر نقش منفی 
خوبی به او پیشنهاد شود حتما می پذیرد و اولین نقشی 
هم که باعث شده او شناخته شود نقشی خاکستری 
در سریــال »پــدرسالار« بوده است. امیرسلیمانی؛ 
بازیگری را از کودکی آغاز کرد و با نقش »آذر« در سریال 
»پدرسالار« به شهرت رسید. این بازیگر تا به امروز در 
مجموعه های زیادی از جمله »مشق عشق«، »ساعت 
شنی«، »همسایه  ها«، »تبریز در مه«، »هوش سیاه«، 
»سارق  روح« و... جلوی دوربین رفته است. این بازیگر که 
این روزها سریال »پریا« با بازی او در آی فیلم بازپخش 
می شود، در این سریال نقش گلنوش )گلی( را ایفا 
می کند؛ زن جوانی که روانشناس است و در یک مرکز 
مشاوره کار می کند. این بازیگر افزود: بازی در قالب 
شخصیت هایی همچون »گلی« کار چندان دشواری 
نیست اما هر نقشی جذابیت های خاص خودش را دارد. 
امیرسلیمانی که در سریال »پریا« ایفای شخصیتی مثبت 
و مهربان را بر عهده دارد، درباره این موضوع توضیح داد: 
هر بازیگری دوست دارد نقش های جدید را تجربه کند و 
نمی خواهد خودش را با نقش های شبیه هم تکرار کند. 
من هم از این قاعده مستثنی نیستم؛ اما گاهی شرایط 

طوری رقم می  خورد که باعث می  شود یکسری نقش  های 
خاص به بازیگر پیشنهاد شود. همچنین عوامل جانبی 
مثل فرم صورت، نوع و تن صدا هم در این موضوع دخیل 
هستند. شاید چهره من هم بیشتر برای نقش های مثبت 
مناسب باشد. البته خودم هم نقش   های مثبت را به منفی 
ترجیح می  دهم و دوست دارم مخاطبان مرا بیشتر با این 

نقش  ها به یاد بیاورند.
 هر نقشی جذابیت خودش را دارد

او افزود: البته من هم نقش خاکستری و منفی کم 
نداشته ام. اگر نقش منفی خوبی پیشنهاد شود، حتما 
در پذیرشش تردید نخواهم کرد. هر نقشی جذابیت 
خودش را دارد و می تواند هنرپیشه را با خود درگیر کند. 
اصلا اولین نقشی که باعث شد شناخته شوم خاکستری 
بود. منظورم نقش »آذر« در سریال »پدرسالار« است. 
هنوز هم بسیاری از مردم این نقش را از من به یاد دارند 
و فراموش نکرده اند. به هرحال، همانطور که گفتم 
من هم دوست دارم نقش  های متفاوت را تجربه کنم. 
امیرسلیمانی با بیان اینکه به دلیل مشغله های کاری این 
روزهایش فرصت نکرده است، بازپخش سریال »پریا« را 
ببیند، درباره نقشی که در این سریال ایفا کرده، توضیح 
داد: »گلی« زندگی خوبی را در کنار همسر و فرزندانش 
می گذراند و برعکس برادرش »کیوان« با مشکلات و 

چالش خاصی روبه رو نیست. او در عین حال به واسطه 
تخصصی که در علم روانشناسی دارد، می کوشد تا 
به اعضای خانواده اش کمک کند. ایفای نقش چنین 
کاراکترهایی کار خیلی سختی نیست، چرا که فرازوفرود 
و پیچیدگی چندانی ندارند. خود من قبلا بارها نقش های 
اینچنینی را بازی کرده ام و با آنها آشنا هستم. البته این 
را هم باید در نظر گرفت که هر نقش یکسری ویژگی های 
مخصوص به خودش را دارد و همه نقش ها شبیه به هم 
نیستند. ممکن است در ظاهر شباهت های زیادی به هم 
داشته باشند اما در نهایت از هم متمایز و متفاوت هستند. 
او در پاسخ به این پرسش که با وجود اینکه شخصیت 
»گلی« نقش پیچیده و متفاوتی نبوده است، چه عاملی او 
را برای بازی در سریال »پریا« ترغیب کرد؟ گفت: دوست 
داشتم همکاری با آقای سهیلی  زاده و گروهش را تجربه 
کنم. شاید نقش خودم تا حدودی ساده به نظر برسد اما 
سریال قصه جذابی داشت و به موضوعی می  پرداخت که 
واقعا نیاز جامعه امروز است. از سوی دیگر، بازیگران خیلی 
خوبی هم در سریال حضور داشتند که دلم می خواست 
با آنها همبازی شوم. مثلا سال ها پیش با آقای پاک نیت 
در سریال »پدرسالار« همبازی بودم و خیلی خوشحالم 
که دوباره با ایشان همکاری داشتم. همه این عوامل باعث 

شد که دوست داشته باشم در سریال »پریا« بازی کنم.

تئاترنیازبهحمایتدارد

بازیگر سریال »شهرزاد« گفت: 
تئــاتر در مقطــع کنونی به شدت 
نیازمند کمــک و حمــایت است، 
نهادهای فرهنگی دولتــی باید به 
یاری این عرصه بیایند منـتها تا این 
لحظه هیچ حمایتی صــورت نگرفته 
و همــه چیز در حد وعــده و شعار 
بوده است. رامین ناصرنصیر افزود: 
این روزها مشغول بازی در سریال 
»جشن سربرون« به کــارگردانی 
»مجتبی راعی« هستم و فیلمبرداری 
این اثر باردیگر آغاز شده است. این 
ســریال یکی از بزرگترین پروژه های 
تلویــزیونی بوده که همچنان تا 
شش ماه آینده فیلمبرداری اش ادامه 
دارد. وی در همین راستا ادامه داد: 
علاوه بر سریال »جشن سربرون« 
مشغول بازی در مجموعه تلویزیونی 
»بچه محل« هستم که از شبکه 
دوم سیما مشغول به پخش است، 
»جشن سربرون« به تازگی کار خود 
را دوباره آغاز کرده و با توجه به 
گسترده بودن پروژه احتمالا تا پایان 
سال مشغول این پروژه باشم. بازیگر 
سریال »جشن سربرون« در قبال 
تئاتروسینمای پساکرونا اضافه کرد: 
نگاه به این مقوله نمی تواند سردستی 
باشد، هنر پساکرونا نیازمند نگاهی 
کارشناسانه است، کرونا بدون شک در 
نگاه مردم به هنر هم تغییرات فراوانی 
خواهد کرد، سینماوتئاتر بعداز پایان 
دوران کرونا مخاطبان قبلی خود را 
ندارند و باید با ریشه یابی درست و 
به موقع برای مخاطبان آینده سینما 
و تئاتر برنامه ریزی کرد. وی تصریح 
کرد: واقعیت امر برای رونق دوباره 
تئاتر هیچ چاره ای نیست زیرا مساله 
سلامتی و حفظ جان مردم نسبت 
به بازگشایی تماشاخانه ها اولویت 
دارد، اما باید در این مسیر تشکیلات 
حمایتی برای افرادی که شغل شان 
صرفا حضــور در تئاتر است تشکیل 
شود زیرا زندگی تمامی اهالی تئاتر 
مختل شده است. ناصرنصیر در 
همین رابطه خاطرنشان کرد: تئاتر 
در مقطع کنونی به شدت نیازمند 

کمک و حمایت است.

بازیـگــر ســـریال 
»وارش« گـــفـت: 
بـازیگــری نیــازمند 
تمرین، ممــارست، 
مطالعه و ایثــار است، 
شمــا به عنـوان یک 
بازیگــر بایــد تحمل 
دوری طولانی مدت از 
خانواده خود را داشته باشید، بتوانید در شرایط 
سخت کار کنید و همه اینها بخش کوچکی از 
این شغل است. نسرین بابایی افزود: به شخصه 
از تئاتر شروع کردم، سال ها در این عرصه 
فعالیت داشتم و سعی کردم که نقش های 
مختلفی را در این عرصه تجربه کنم، از همان 
ابتدا با رویای حضور در تصویر وارد نشدم 
و همین باعث شد که بتوانم طولانی بودن 
مسیر را تحمل کنم. وی در همین راستا ادامه 
داد: اینکه می گویند بازیگری شغل سختی 
است بی دلیل نیست، شما به عنوان کسی 
که می خواهید بازیگری را تجربه کنید، باید 
همواره صبور باشید، گرماوسرما، بیماری و 
دوری از خانواده را به جان بخرید تا بتوانید در 
این راه به فعالیت خودتان ادامه دهید. شاید 
بازیگر از دور شغلی جذاب و پول ساز به نظر 
برسد، اما واقعا اینگونه نیست، شما باید سال ها 
و سال ها تلاش کنید تا بتوانید در سطحی قرار 
گیرید که برای شما دستمزد خوبی را به همراه 
داشته باشد که آن هم رقم هنگفتی نیست. 
وی در همین رابطه ادامه داد: از سوی دیگر 
بازیگری نیازمند تمرین، ممارست، مطالعه 
و ایثار است، شما به عنوان یک بازیگر باید 
تحمل دوری طولانی مدت از خانواده خود 
را داشته باشید، بتوانید در شرایط سخت کار 
کنید و همه اینها بخش کوچکی از این شغل 
است. این بازیگر سینما و تلویزیون با اشاره 
مشکلاتی که بیماری کرونا برای بازیگران 
به همراه داشته، اضافه کرد: سال گذشته با 
تمام سختی های مربوط به بیماری کرونا 
بسیاری از مشاغل توانستند فعالیت خود را 
ادامه دهند، اما در عرصه بازیگری تولیدات 
به شدت کاهش یافت، بسیاری از بازیگران 
خانه نشین شدند و برخی هم مجبور بودند 
در شرایط سخت کرونایی جلوی دوربین 
حاضر شوند. وی در همین راستا تصریح 
کرد: متاسفانه سال گذشته شاهد آن بودیم 
که برخی از بازیگران به دلیل ابتلا به بیماری 
کرونا جان خود را از دست دادند، طبیعتا 
وقتی شغل یک نفر بازیگری است مثل تمامی 
مشاغل برای امرار معاش مجبور است که در 
هر شرایطی کار کند، اما فرق این شغل در این 
بود که بازیگران نمی توانستند در هنگام کار 
ماسک بزنند که این اتفاق خودش خطرات 

فراوانی را به همراه داشت.

سیاوش حقیقی تهیه کننده سینما معتقد است که با 
توجه به اینکه کسی دغدغه سینما را ندارد، سرمایه گذار 
بخش خصوصی نیز برای سینما ریسک نمی کند. این 
تهیه کننده سینما با اشاره به شرایط فعلی سینما در 
دوره کرونا گفت: در حال حاضر هیچ پروژه ای چه در 
حوزه سینما و چه در حوزه تلویزیون در دست ندارم، 
هرچند افرادی هستند که پروژه های مختلفی را در 
دست دارند اما نمی دانم این افراد در چنین شرایطی 
سرمایه از کجا می آورند که می توانند کار کنند. وی بیان 
کرد: بحث پلتفرم ها نیز که قصه جداگانه ای دارد و مانند 
سینما تبدیل به یک گعده خودمانی)دورهم نشستن( 
چند نفر تصمیم گیر شده که تنها اجازه ورود عده 
خاصی را می دهند. تکلیف تلویزیون نیز مشخص است 
و وضعیت سریال سازی در آن گویای همه چیز است. 
این تهیه کننده سینما توضیح داد: در حال حاضر تنها 
پلتفرم هاست که تولید دارند و تلویزیون تنها به اندازه 
نیاز خود دست به تولید سریال یا فیلم می زند. یعنی 
اگر می خواستند که برای ماه مبارک رمضان سریال 
تولید کنند، چهار سریال آماده می کردند تا ببینند 
کدام کیفیتش بهتر است که آن را روی آنتن ببرند، 
اما الان به جای سریال برای شبکه ها، کلا پنج سریال 
تولید می کنند که تنها یکی را حذف می کنند و این 
نشان می دهد که صداوسیما نیز با کسری بودجه مواجه 
است. وی ادامه داد: سینما هم مساله جداگانه ای دارد  و 
طی ۲ سال گذشته با شیوع  کرونا در حال تعطیل شدن 
است، مساله این است که در شرایط فعلی نمی توان در 
سینما کار کرد، کدام سرمایه گذار بخش خصوصی در 
شرایط این چنین، سرمایه خود را به خطر می اندازد تا 
فیلم تولید کند، آن هم در سینمایی که شرایط اکران آن 
اصلا مناسب نیست. تهیه کننده فیلم سینمایی »خون 

خدا« تاکید کرد: ما تجربه اکران نوروزی را در سال 
۱۴۰۰ پشت سر گذاشتیم، در بهترین شرایطی که دولت 
همه جا را بازکرده بود، فیلم ها را روی پرده سینما بردیم 
اما از فروش چندان مناسبی برخوردار نبودیم، به همین 
دلیل سرمایه گذار در چنین شرایطی علاقه ای به سرمایه 

گذاری در سینما ندارد.
 جذب سرمایه سخت شده است

وی با بیان اینکه در حال حاضر تنها ارگان های 
مختلف با توجه به سیاست هایی که دنبال می کنند، 
می توانند دست به تولید فیلم در سینما بزنند، توضیح 
داد: سرمایه گذار بخش خصوصی دیگر تمایلی به 
سرمایه گذاری در سینما ندارد، البته این را هم باید بگویم 

گاهی می شنویم که بخش خصوصی 
دست به تولید فیلم زده است که 
واقعا نمی دانم سرمایه آن را از کجا 
می آورد، واقعا در شرایط فعلی جذب 
سرمایه برای تولید در سینما بسیار 
سخت است و کسی دغدغه سینما را 
ندارد. حقیقی گفت: برخی می گویند 
اگر واکسیناسیون اجرایی شود، 
مردم بازهم به سینما بازمی گردند، 
اما معتقدم در شرایط فعلی اگر مردم 
واکسن هم بزنند بازهم به سینما 
یا تئاتر نمی آیند، البته این را هم 
باید بگویم که تولیدات پلتفرم ها 
تنبلی و خانه نشینی  به  را  مردم 
عادت داده اند، مخاطب می گوید 
سینما  در  فیلم دیدن  یک  برای 
به همراه خانواده برای تهیه بلیت 
سینما و تنقلات باید هزینه بسیاری 
پرداخت کرد، اما در پلتفرم ها تنها با 
پرداخت ۳۰ هزارتومان کل خانواده 
می توانند فیلم را در خانه ببینند و 
لذت ببرند. وی ادامه داد: همه این 
مسائل دست به دست هم داده است 
تا سینما رو به تعطیلی برود و کمتر 
کسی در این حوزه مشغول به کار 

است، در حال حاضر عوامل سینمایی در سریال ها 
و تولیدات پلتفرم ها مشغول به کار هستند و اگر این 
پروژه ها نباشد کاری هم وجود ندارد. این تهیه کننده 
سینما ادامه داد: تعدادی مستند در دست دارم که 
امیدوارم بتوانم آن را به سرانجام برسانم، در گذشته 
با شروع مذاکرات  ۱+۵ تصمیم به ساخت مستندی در 
این رابطه گرفتم که حالا با ازسرگیری آن تصمیم دارم 
تا این مستند را همچنان ادامه دهم؛ البته شرایط کرونا 
کمی کار را سخت کرده است. حقیقی افزود: یک مستند 
با موضوع شهدای نیروی هوایی داشتم که همچنان در 
مرحله اصلاحات است که بعداز انجام آن، می توانیم این 

مستند را کلید بزنیم.
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